
سخنگوی کمیسیون اقتصادی خبر داد:
موافقت مشروط مجلس 

با حذف چهار صفر از پول ملی
حاکم ممکان، سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس، در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به موافقت این کمیسیون با حذف چهار 
صفر از پول ملی و احتمالا تغییر واحد پول ملی کشور گفت: بانک 
مرکزی پیشــنهاد حذف ۴ صفر از پول ملی را در راستای حفظ 
حیثیت پول ملی در مجامع بین المللی و تسهیل در محاسبات و 

حسابرسی ها در دستگاه ها مطرح کرده است.
    

وزیر صمت اعلام کرد:
پرداخت خارج از نوبت خسارت 
خودروهای آسیب دیده در جنگ

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: خسارت خودرو های 
داخلی آســیب دیده در جنگ ۱۲ روزه، بدون نوبت و بر اساس 
ارزیابی کارشناســان بیمه پرداخت می شــود. به گزارش ایلنا، 
محمد اتابک توضیــح داد: بیمه در حال بررســی خودروهای 
آسیب دیده شــهروندان -در جنگ تحمیلی ۱۲ روزه است. بر 
اساس بررسی و نظر بیمه در صورتی که خودروی داخلی در آن 
 دوره از بین رفته باشد، با اعلام بیمه خارج از نوبت برای شهروندان 

تأمین می شود.
    

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
۹۰ درصد اقتصاد کشور در اختیار دولت است

عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلــس گفــت: دولت هــا 
اختیارات و مســئولیت های 
خود را در حوزه تصدی گری 
افزایش دادند و از وظایف اصلی 
نیز فاصله گرفتنــد؛ وظیفه 

دولت ها سیاستگذاری، حمایت و نظارت است، ولی دولت آرام 
آرام این مفاهیم را فراموش می کند. به گزارش تسنیم، منوچهر 
متکی ادامه داد: در اصل ۴۴ قانون اساسی اقتصاد به گونه ای تعریف 
شده است که بخش خصوصی، تعاونی ها و دولت باید نقش ایفا 
کنند، اما روز به روز دو بخش تعاونی ها و خصوصی سازی حذف 
شــدند و امروز دولت در کنار بنیادها و نهادهای کلان اقتصادی 
کشــور فعالیت می کند به گونه ای که بیش از 90 درصد اقتصاد 

کشور را در قبضه خود گرفته است.
    

قائم مقام وزیر صمت:
بیشتر اختلالات سامانه تجارت 

به دلیل مشکلات زیرساختی است
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی با بیان 
اینکه رضایت صددرصدی از ســامانه جامع تجارت امکان پذیر 
نیست، گفت: بخش اعظم اختلالات ســامانه تجارت به دلیل 
مشکلات زیرساختی است. به گزارش ایلنا، محمدصادق مفتح 
عنوان کرد: جلسات هفتگی برای بررسی مشکلات سامانه جامع 
تجارت در ســطح مدیران عالی وزارت صمت برگزار و مشکلات 
این سامانه آسیب شناسی و برطرف می شود، همچنین مشکلات 
ذی نفعان در جریان آن، بیان و برای آن راه حل پیدا می شــود. 
بنابراین، هیچگاه نمی توانیم فکر کنیم که زمانی می رسد که همه 

از سامانه جامع تجارت راضی هستند.
    

با 19 میلیارد دلار؛
چین؛ اولین شریک تجاری اسرائیل 

چین با ۱9 میلیارد دلار و با فاصله ۱0 میلیارد دلاری با آمریکا، 
بزرگترین شریک تجاری اسرائیل است. عمده سرمایه گذاری 
چین در اسرائیل در حوزه نرم افزار، IT، علوم سلامت، نیمه رساناها، 
امنیت سایبری و زیرساخت بنادر حیفا و اشدود، راه آهن تل آویو 
است. گفتنی اســت، اســرائیل بابت واگذاری تنها یک اسکله 
 در بند حیفــا به چین، ۱ میلیــارد و 700 میلیــون دلار درآمد 

کسب کرد.
    

تحلیلگر فضای مجازی:
اینترنت طبقاتی لجبازی سیاسی است

یــک تحلیل گــر فضای 
مجازی معتقد اســت: طرح 
مباحثی از جملــه اینترنت 
طبقاتی و لایحه جدید دولت 
برای برخورد با محتوای خبری 
خلاف واقــع، دهن کجی به 

بخش مهمی از جامعه و لجبازی سیاسی اســت. نوید آقایی در 
گفت وگو با ایلنا، افزود: سیاست ناکارآمد فیلترینگ یکی از دلایل 
از دست رفتن مرجعیت خبری داخل کشــور بود اما نتوانست 
دسترســی به خبر را قطع کند با این وجود، امنیت شــبکه را با 
چالش جدی مواجه کرد و به داده های عمومی و خصوصی جامعه 

دست درازی شد. 
    

مدیرعامل شهر فرودگاهی:
فرودگاه امام 

به بخش خصوصی واگذار می شود
مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی امام با بیان اینکه دولت 
تمایلی به تصدی گری نداریم و به دنبال اســتفاده از توان بخش 
خصوصی اســت، گفــت: ســرمایه گذاری هایی کــه تاکنون 
قراردادشان در شهر فرودگاهی مبادله شده، نزدیک به ۴0 هزار 
میلیارد تومان )۴0 همت( است. به گزارش ایرنا، سعید چلندری 
اظهار داشت: گرچه شهر فرودگاهی خود یک کلان پروژه است 
و فعالیت های زیادی در آن انجام می شــود و شاید واگذاری کل 
فرودگاه امکان پذیر نباشــد، اما ما این مهم را در دستور کار خود 
قرار داده ایم و در حد امکان از توان و پتانســیل بخش خصوصی 

استفاده خواهیم کرد. 
    

مرکز آمار:
تورم تولیدکننده بخش صنعت 

34.4 درصد شد
مرکز آمار ایران اعلام کرد که در خرداد ۱۴0۴ میزان تغییرات 
شاخص قیمت تولیدکننده بخش صنعت در ۱۲ ماهه منتهی به 
این ماه نسبت به دوره مشابه در سال قبل ۳۴.۴ درصد است. به 
گزارش مهر، در خرداد ماه ۱۴0۴ شــاخص قیمت تولیدکننده 
بخش صنعــت ۱7۵۸.0 بود که نســبت به ماه قبــل از آن در 
اردیبهشت سال جاری )تورم ماهانه( ۲.۴ درصد افزایش، نسبت 
به ماه مشابه سال قبل )خرداد ۱۴0۳( یا همان تورم نقطه به نقطه 
۴۴.۴ درصد افزایش و در ۱۲ ماهه منتهی به ماه جاری نســبت 
 به دوره مشابه ســال قبل )تورم ســالانه( ۳۴.۴ درصد افزایش 

داشته است.
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خبر اقتصادی

سالهاست که ایران دچار تنش آبی است 
و گوش هیچ مســئول و مرجع ذی ربطی به 
هشدارهای کارشناســان و فعالان محیط 
زیســت از روند فاجعه بار خشکسالی کشور 
بدهکار نیست تا اینکه تابستان امسال با بحران 

آب در تهران، ابعاد فاجعه بیشتر آشکار شد.
وزیر نیرو در ماه گذشــته هشدار داد که 
ممکن است ســدهای تهران، از جمله سد 
ماملو، از مدار خارج شــوند و این مســئله 
کلان شــهر تهران را در بحران بی سابقه ای 
فروخواهد برد. در پی همین تشدید بحران 
آب در تهــران، دولت تصمیــم گرفت که 
چهارشنبه ۳۱ تیرماه را تعطیل کند و بعد 
از آن اعلام شد که این تعطیلی صرفه جویی 
قابل توجهی در مصارف آب شهر تهران ایجاد 
کرده و ممکن است  استمرار یابد. در همین 

راستا، عباس علی آبادی با اشــاره به تاثیر 
تعطیلات آخر هفته گذشته بر مصرف آب، 
اظهار داشت: »بر اساس ارزیابی های صورت 
گرفته پس از اعمال تعطیلی روز چهارشنبه 
گذشته، تعطیلی در یک ماه به طور میانگین 
موجب کاهش ۶ میلیون مترمکعبی مصرف 
آب در تهران می شود. تعطیلات چهارشنبه 
و پنجشنبه هفته گذشــته موجب کاهش 
مصرف آب تهران به میزان ۳۸00 لیتر بر ثانیه 

شد که معادل ۴۱۸ هزار مترمکعب است.«

امیدواریم به جیره بندی نرسیم
همانطــور کــه پیداســت تعطیلی یا 
خاموشــی و ...، راهکارهایــی کوتاه مدت و 
مقطعی برای حل ناترازی های کشور است و 
اکثر کارشناسان انتظار راهکارهای ریشه ای 

و کلان از دولت ها برای حل مشکلات دارند.
در همین خصوص نیز وزیــر نیرو روز 
گذشته در حاشــیه افتتاح طرح های آب و 
برق جنوب غرب تهران در جمع خبرنگاران 
بیان داشت: »باید گردش راهبردی داشته 
باشیم به این معنا که اکثرا معتقدند باید به 
سمت کشت خاص رویم و از ذخیره اندکی 
که داریم به صورت بهینه اســتفاده کنیم، 
باید به ســمتی برویم که از محصولات کم 
آب بر اســتفاده کنیم. هنوز در برخی نقاط 
کشور چمن کاشته می شــود در حالی که 
چمن یک گیاه پر آب بر اســت. روش های 

آب دیگر با بهره وری بالا و مصرف 
کمتر داریــم، یا اینکه 

هنوز در برخی نقاط 
کشور و در مناطقی 
که آب نیســت 
کشت هندوانه 

داریم و آن را صادر می کنیم که در حقیقت 
آب صــادر می کنیم. مقامــات مربوطه در 
وزارت کشاورزی هم به این موضوع اهتمام 
دارند اما انطباق برنامه های در دستورکار زمان 
می برد.« او همچنین ابراز امیدواری کرد که به 

جیره بندی آب نرسیم.
در همین راستا، این گزارش با محوریت 
بررســی علل تنش بحران آبی در تهران و 
ارزیابی راهکارهای مقطعی و کلان حل این 

مشکل تهیه شده است.
وضعیت خشکسالی تهران 

از میانگین کشوری هم بدتر است
یک کارشناس ارشد حوزه محیط زیست 
در گفت وگو با »توسعه ایرانی«، درباره تشدید 
بحران خشکســالی در تهران، اظهار کرد: 
تهران یک مورد استثنا است به دلیل اینکه 
مهمترین مصرف کننــده تهران، برخلاف 
۳0 استان دیگر که کشــاورزی است، آب 

شرب است.
محمــد درویــش افــزود: در تهــران 
عمده ترین مصرف کنندگان ما در حوزه آب 
شرب و مصارف بهداشتی  هستند و سالانه 
۱.۲ میلیارد متر مکعب آب مصرف می کنند و 
بخش کشاورزی و صنعت در رده های بعدی 

قرار می گیرند.
او به آخرین آمار شرکت مدیریت منابع 
آب وزارت نیرو که وضعیت را تا ۲7 تیر ۱۴0۴ 
تشریح کرده است، اشــاره کرد و گفت: این 
گزارش اذعان دارد که شــدت خشکسالی 
در تهران با ۴۲ درصد، ۴ درصد بیشــتر از 
میانگین شدت خشکســالی در کل کشور 
اســت که الان به ۳۸ درصد رسیده است؛ 
یعنی اکنون در کل کشور شدت خشکسالی 
۳۸ درصد بیشتر 
از میانگیــن 
مــدت  ز ا ر د
اســت و در 
تهران وضعیت از 
میانگین کشوری هم 

بدتر است.

خشکسالی تهران 49 درصد
 از پارسال بدتر شده است

این تحلیلگــر حوزه آب با بیــان اینکه 
خشکسالی تهران در مقایسه با سال پیش 
۴9 درصد بدتر شده اســت، عنوان کرد: در 
چنین شرایطی که تهران به شدت وابسته 
به مخازن ۵ سد تامین کننده ی آب شرب و 
چاه های عمیق و نیمه عمیق است، یکباره 
یک شوک کم سابقه ای به متولیان آب کشور 
برای تامین آب وارد شده است که در حقیقت 
می توان گفت متاسفانه مسئولین غافلگیر 
شده اند زیرا فکر نمی کردند که چنین اتفاقی 
بیفتد و همچنان امیدوار بودند که بارش های 
بهاره یا آب شدن برف ها در ارتفاعات البرز و 
مرکزی بتواند کمبود منابع را جبران کند اما 
چنین چیزی اتفاق نیفتاد و با چنین شرایط 

دشواری روبه رو هستیم.

نبود دستگاه های دولتی 
بهتر از بودنشان است!

درویش دربــاره راهــکار دولت مبنی 
بــر صرفه جویــی از رهگــذر تعطیلــی 
چهارشــنبه ها، گفت: اتفاقا این تعطیلی ها 

نکته تامل برانگیزی را عیان کرد. 
او توضیح داد: وزارت نیرو و سازمان آب 
و فاضلاب مدام اعــلام می کند که آب بهای 
۳0 درصد از منابع آب شرب عملا دریافت 
نمی شــود؛ یعنی یا در طول مسیر به دلیل 

فرســودگی لوله ها هرز می رود یا برخی از 
مشترکین قلدر آب بها نمی پردازند. اکنون 
معلوم شده است که وقتی دولت، سازمان های 
دولتــی و حکومتــی تعطیل می شــوند، 
صرفه جویی قابل توجهــی در مصرف آب و 
انرژی اتفاق می افتد. این کارشناس تصریح 
کرد: یعنی همان دســتگاه هایی که آب بها 
نمی دهند وقتی تعطیل می شوند، نبودشان 
به نفع مردم است و دولت با این تعطیلی ها این 
امر را ثابت کرده است که زورش به یکسری از 
دستگاه های دولتی و حکومتی نمی رسد و 
تنها کاری که می تواند انجام دهد، اینست که 

آن ها را تعطیل کند.
درویش ادامه داد: پرسش جدی اینست 
که این دستگاه ها از پول مالیات مردم فعالیت 
می کنند و قرار بوده به مردم خدمت کنند، 
چرا نبودشــان بهتر از بودنشان شده است؟ 
چرا هیچ تلاشی برای اینکه آنها هم آب بها 
بپردازند و انگیزه پیــدا کنند که در مصرف 
آب و انــرژی صرفه جویی کننــد، صورت 
نمی گیرد؟ به اعتقاد او، عیان شدن چنین 
مسائلی باعث می شود که مردم به همه چیز 

بدبین شوند.

وزارت نیرو با فاضلاب تهران
 چه می کند؟!

این تحلیلگر مسائل محیط زیست با عنوان 
اینکه راهکار تعطیلی  مانند یک مُســکن و 
مرفین است که در کوتاه مدت درد را تسکین 
می دهد، ولی ریشه درد همچنان پابرجاست، 
درباره راهکارهای کلان و ریشه ای حل بحران 
آب، بیان داشت: دولت باید تلاش کند برای 
تمام ساختمان هایی که کنتر آب مستقل 
ندارند، کنتر آب مستقل ایجاد کند و اصلا 
شرط پایان کار را وجود کنتر آب قرار دهد تا 
دیگر آب بها به تعداد ساکنین تقسیم نشود 

و همه برای صرف جویی انگیزه پیدا کنند.
درویش درباره راهکارهای دیگر، افزود: 
دولت باید برای مالکین ســاختمان هایی 

که کولرهایشــان را به کولرهای دوستدار 
محیط زیست تبدیل می کنند، تسهیلات 
قائل بشــود زیرا این کولرهــا مصرف آب و 
انرژی را تــا ۴0 درصد کاهــش می دهند. 
همچنین دولت باید برای مالکین ساختمانی 
که شــیرآلات خود را هوشمند می کنند و 
مصرف آب را به این ترتیب کنترل می کنند، 
تسهیلات قائل شــود. دولت باید به سمت 
اصلاح لوله کشی های شــهری برود و اجازه 
ندهد بخش قابل توجهی از این آب همچنان 
هرز بــرود. در ضمــن دولت بایــد جلوی 
مشترکین قلدری را که آب بها نمی دهند، 
بگیرد . او با اشــاره به ضرورت تفکیک بین 
آب شرب و بهداشتی، تاکید کرد: مهمترین 
راهکار رفتن به سمت ایجاد تصفیه خانه ها و 

بازچرخانی آب است. 
این تحلیلگــر توضیــح داد: در همین 
تهران که در ســال ۱.۲ میلیارد متر مکعب 
آب مصرف می شود، بیش از 90 درصد این 
آب تبدیل به فاضلاب می شــود و شرکت 
آب و فاضلاب این آب را به بخش کشاورزی 
می فروشد. پرسش اینست که چرا این آب را 
دوباره بازچرخانی نمی کنند که برای مصارف 
بهداشتی و ساختمانی، کارواش ها، آب یاری 
فضای سبز و ... استفاده شود؟ به این ترتیب 
تا ۸0 درصد مصــرف آب کاهش می یابد و 
فشار به منابع آب و ســدها وارد نمی شود و 
فرونشســت هم اتفاق نمی افتــد. به گفته 
وی، پرسش اصلی اینست که وزارت نیرو با 
فاضلاب شهر تهران، که 90 درصد شبکه آن 

هم کامل شده، چه کار می کند؟

گوش مردم دیگر بدهکار نیست
درویش راهکارهای تعطیلی و توصیه به 
صرفه جویی را برای حل ریشه ای بحران آب 
رد و تاکید کرد که دولت همیشه در تنگناها 
فقط به مردم رو می کند و از مردم می خواهد 

تا صرفه جویی کنند.
به گفتــه او، مردم هم دیگر گوششــان 
بدهکار این حرف ها نیست زیرا دولت سرمایه 

اجتماعی خود را سوزانده است.
ایــن کارشــناس حــوزه آب در پایان 
خاطرنشــان کرد: دولت تا زمانی که اعلام 
نکند یک برنامــه کوتاه مدت، میان مدت یا 
نهایتا ۵ ساله، برای حل مشکلات دارد، مردم 
را امیدوار کند که درایتی در سامانه مدیریتی 
کشــور در حوزه آب وجود دارد، نمی تواند 

امیدوار باشد که مردم با او همراهی کنند.

»محمد درویش« در گفت وگو با »توسعه ایرانی« و با توصیه به تعطیلی دستگاه های دولتی:

صرفهجوییآبدرتعطیلاتثابتکردکهدولتیهاآببهانمیپردازند

رامتین موثق

شــورای عالی فضای مجازی ســندی تصویب کــرده تا درآمد 
اینترنت میــان شــرکت ها و تولیدکننــدگان محتــوای داخلی 
تقســیم شــود، اما نگرانی هایی درباره شــفافیت، احتمال فساد و 
تأثیر منفی بر قیمــت اینترنت و اســتقلال تولیدکنندگان مطرح 
اســت. منتقدان هشــدار می دهند که این طرح ممکن اســت به 
 جای حمایــت از بخش خصوصــی، انحصــار و کنتــرل دولتی را 

تقویت کند.
به گزارش خبرآنلاین، بر اســاس این سند، وقتی شما از محتوای 
داخلی در اینترنت استفاده می کنید، بخشی از پولی که بابت اینترنت 
می دهید، به جای اینکه فقط به شرکت های اینترنتی برسد، باید به 
تولیدکنندگان محتوا داده شود. این پول از طریق شرکت های اینترنتی 
جمع آوری و به صندوقی در معاونت علمی ریاست جمهوری منتقل 

می شود. سپس قرار اســت از این پول برای حمایت از تولید محتوای 
ایرانی استفاده شود.

چرا   این سند نگران کننده است؟
در ابتدا به دلیل شفافیت کم و پیچیدگی زیاد احتمال خطرناک بودن 
این سند را افزایش می دهد. نحوه محاسبه این پول و چگونگی توزیع 
آن بسیار پیچیده است و شفاف نیســت. این باعث شده کارشناسان 
بترسند که این وضعیت زمینه ساز فساد، رانت و سوءاستفاده شود. در 
ضمن، حقوقدان ها می گویند این سند نه تنها به بخش خصوصی کمک 
نمی کند بلکه تولید محتوا را به نفع نهادهای دولتی و تحت نظر آنها جهت 
می دهد. به عبارت دیگر، ممکن است فقط محتواهایی حمایت شوند که 

دولت می خواهد، نه آنچه مردم واقعاً دوست دارند.

گفتنی است، اگرچه در سند گفته نشده که قیمت اینترنت گران 
می شــود، اما منتقدان معتقدند هزینه اضافه شــده به شرکت های 
اینترنتی بالاخره به کاربران منتقل می شــود و اینترنت برای مردم 
گران تر خواهد شد. این طرح می تواند پلتفرم های کوچک و مستقل را 
به حاشیه ببرد و انحصار را در دست چند شرکت بزرگ تر تقویت کند. 
همچنین وقتی پول تولید محتوا از نهادهای دولتی و حاکمیتی می آید 
و آنها تصمیم می گیرند که چه محتوایی حمایت شود، طبیعی است 

که تولیدکنندگان محتوا، آزادی و استقلال خود را از دست بدهند و 
محتواها به سمت آنچه دولت می پسندد سوق  پیدا کنند.

نامه اعتراضی شرکت های دیجیتال به رئیس جمهور
چند روز پیش، جمعی از شــرکت ها و پلتفرم هــای دیجیتال به 
رئیس جمهور نامه نوشــتند و خواســتار توقف این طرح شدند. آنها 
می گویند این سند پیچیده، غیرشفاف و تهدیدی برای صنعت محتوا 
است و می تواند به ضرر تولیدکنندگان واقعی و کاربران اینترنت تمام 
شود. اگرچه هدف سند تسهیم درآمد محتوا، حمایت از تولید محتوای 
ایرانی و توسعه اقتصاد دیجیتال است، اما اجرا و نحوه تنظیم آن هنوز 
جای سوال دارد. شفاف نبودن، خطر فساد، احتمال گرانی اینترنت و 

محدود کردن تولید محتوا از مشکلات اصلی آن است.
برای اینکه این طرح موفق شود و به جای مانع، به فرصت تبدیل شود، 
باید شفاف تر، عادلانه تر و با مشارکت بیشتر بخش خصوصی اجرا شود تا 
هم کاربران اینترنت و هم تولیدکنندگان محتوا واقعاً سود ببرند، نه اینکه 
فقط نهادهای دولتی کنترل بیشتری پیدا کنند و دیگر نهادها احساس 

کنند که سهم آنها دیده نشده یا آزادی عمل آنها محدودتر می شود.

نقدی بر مصوبه جدید شورای عالی فضای مجازی؛

سند »تسهیم درآمد محتوا« اینترنت را گران خواهد کرد

گزارش

بر اساس مصوبه اخیر شــورای اقتصاد، صندوق توسعه ملی قرار 
اســت در دو طرح »افزایش ضربتی ۲۵0 هزار بشکه ای تولید نفت« 
و »احداث هفت هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی« سرمایه گذاری 
کند. این درحالی است که مطابق این مصوبه، بازگشت منابع صندوق 
منوط به تحقق افزایش تولید عنوان شده است؛ موضوعی که زنگ خطر 
خالی شدن منابع صندوق توسعه ملی را بار دیگر به صدا درآورده است.

به گزارش تجارت نیوز، تحریم های گسترده و طولانی مدت علیه 
صنعت نفت ایران، در کنار کاهش سرمایه گذاری خارجی، فرسودگی 
زیرساخت ها و... اقتصاد انرژی کشور را با مشکلات متعددی مواجه کرده 

است. در چنین شرایطی، دولت برای تامین منابع مورد نیاز طرح های 
راهبردی همچون »افزایش ضربتی ۲۵0 هزار بشکه ای تولید نفت« و 
»احداث هفت هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی«، به سراغ آخرین ذخایر 
قابل اتکا یعنی صندوق توسعه ملی رفته است؛ نهادی که قرار بود سهم 

آیندگان از منابع طبیعی امروز باشد.
با توجه به تصویب طرح افزایش ضربتی ۲۵0 هزار بشکه ای نفت، 
صندوق توســعه ملی آمادگی خود برای ورود به ایــن طرح را اعلام 
کرده است. البته این نوع سرمایه گذاری مشروط به چهار شرط است. 
آن گونه که مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی، در توصیف 
سرمایه گذاری مشروط اظهار داشته: »در ازای اذن رهبری، چهار شرط 
مهم ذکر شده است. اول اینکه طرح سرمایه گذاری، توجیه اقتصادی 
داشته باشد. دوم، منابع و ســود کافی صندوق بازگشت شود. سوم، 
صندوق در طرح سرمایه گذاری به دنبال بنگاه داری نباشد و چهارم هم 

اینکه کلیات هر طرح در شورای اقتصاد تصویب شود.«
صندوق توسعه ملی در طرح های نفتی تنها نقش سرمایه گذار را 
دارد و شرکت ملی نفت ایران مسئولیت فنی و اجرایی را بر عهده دارد، 
اما برای تزریق منابع صندوق توسعه ملی نیاز به صدور مجوز شورای 
اقتصاد وجود دارد. آبان ماه سال قبل مصوبه شورای اقتصاد در خصوص 
تفاهم نامه نحوه تامین مالی طرح ضربتی افزایش ۲۵0 هزار بشــکه 

در روز تولید نفت خام توســط معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشور ابلاغ شده بود، اما این مصوبه به دلیل نبود منابع 
سرمایه گذاری معطل مانده بود. حال با توجه به ورود صندوق توسعه ملی 
برای تامین مالی این طرح، به نظر می رسد که مشکل سرمایه گذاری 
برطرف شده است، اما حتی در همین مســیر نیز، تنش هایی میان 

صندوق توسعه ملی و شورای اقتصاد قابل مشاهده است.
مهم ترین اختلاف، بر ســر ضمانت بازپرداخت اصل و سود منابع 
است؛ جایی که صندوق خواستار تحویل نفت در صورت نکول تعهدات 
شده بود، اما شورای اقتصاد این بند را در مصوبه نهایی حذف کرده است. 
در مقابل، بازپرداخت منابع را به »تحقق اهداف تولید« منوط کرده که 
مبهم و قابل تفسیر است. رئیس صندوق توسعه ملی در مکاتبه ای که 
در ۱۱ تیرماه با رئیس سازمان برنامه و بودجه انجام داده بود مطرح کرد 
که در صورت بازپرداخت نشــدن به موقع اصل و سود منابع صندوق، 
شرکت ملی نفت ایران مکلف است طبق قرارداد منعقدشده با صندوق 
توسعه ملی، نسبت به تحویل نفت خام معادل مبالغ نکول شده از محل 
سهم خود اقدام کند. اما در مصوبه اخیر شورای اقتصاد در روز ۲9 تیرماه، 
شرایط طور دیگری رقم خورد. در این مصوبه ذکر شده است که بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف است متناسب با تحقق تولید، 
بازگشت منابع این بند را در سررسیدها با اعلام شرکت ملی نفت ایران 
از سرجمع افزایش تولید حاصل موضوع این مصوبه پرداخت و هم زمان 
مبالغ بازپرداختی به حســاب بدهکار دولت )خزانه داری کل کشور( 

منظور و بر همین اساس با خزانه داری کل کشور تسویه حساب کند.
در صورت اعلام  نکردن شــرکت ملی نفت ایران، سازمان برنامه 
و بودجه کشــور نســبت به بررســی و اعلام میزان بازگشت منابع 

ســرمایه گذاری شــده صندوق به بانک مرکزی  اقــدام می کند. در 
مصوبه اخیر شورای اقتصاد ذکر شده است که شروع بازگشت منابع 
سرمایه گذاری شده صندوق همزمان با تحقق افزایش تولید حاصل از 
اجرای طرح است. در صورت تحقق افزایش تولید و عدم شروع بازگشت 

منابع مزبور صندوق مجاز به توقف ادامه سرمایه گذاری در طرح است.
با توجه به مصوبه اخیر و مشروط کردن بازگشت منابع صندوق به 
تحقق تولید، زنگ خطر افزایش بدهی دولت به صندوق به صدا در آمده 
است. طبق اظهارات رئیس صندوق توسعه ملی، سرمایه گذاری در این 
پروژه ها مشروط به تحقق تولید و بازگشت اصل و سود سرمایه است. 
در تبصره ۲ مصوبه شورای اقتصاد نیز تاکید شده که »بازگشت منابع 
صندوق منوط به تحقق اهداف تولید« است. در ظاهر این شرط منطقی 
به نظر می رسد، اما در واقعیت اقتصادی کشور، چنین شرطی می تواند 
به بازپرداخت نشــدن منابع و تخلیه مجدد ذخایر صندوق بینجامد. 
چراکه تحقق تولید در پروژه های نفتی یا انرژی، به مجموعه ای از عوامل 
فنی، مالی، تکنولوژیک، زیرساختی و حتی بین المللی وابسته است. 
تحریم های گسترده علیه صنعت نفت ایران، دسترسی به تجهیزات 

کلیدی و فناوری های روز را محدود کرده است.
لازم به ذکر اســت، ماموریت اصلی صندوق توسعه ملی، تبدیل 
درآمدهای نفتی به دارایی های مولد برای آینده ایران اســت. قرار بود 
این صندوق، منابع حاصل از صادرات نفت را به ســرمایه های پایدار 
تبدیل و از هدررفت ثروت ملی جلوگیری کند، اما اکنون به جای آن 
که منبعی برای توسعه بلندمدت و بین نسلی باشد، می تواند به ابزاری 
برای جبران ناکارآمدی سیاست گذاری و سرمایه گذاری در صنعت 

نفت تبدیل شود.

طرح های سرمایه گذاری شورای اقتصاد از کجا تأمین منابع می شود؟

دولت در کمین آخرین ذخایر صندوق توسعه ملی

گزارش

محمد درویش در گفت وگو با 
»توسعه ایرانی«: وزارت نیرو و 

سازمان آب و فاضلاب مدام اعلام 
می کند که آب بهای ۳۰ درصد 

از منابع آب شرب عملا دریافت 
نمی شود؛ یعنی یا در طول مسیر به 
دلیل فرسودگی لوله ها هرز می رود 

گروهی از مشترکین قلدر آب بها 
نمی پردازند. اکنون معلوم شده 

است که وقتی دولت، سازمان های 
دولتی و حکومتی تعطیل می شوند، 

صرفه جویی قابل توجهی در 
مصرف آب و انرژی اتفاق می افتد. 

یعنی همان دستگاه هایی که آب بها 
نمی دهند وقتی تعطیل می شوند، 

نبودشان به نفع مردم است

کارشناس ارشد محیط زیست: 
در همین تهران که 1.۲ میلیارد 
متر مکعب آب در سال مصرف 
می شود، بیش از 9۰ درصد این 

آب تبدیل به فاضلاب می شود و 
شرکت آب و فاضلاب این آب را 
به بخش کشاورزی می فروشد. 
پرسش اینست که چرا این آب 
را دوباره بازچرخانی نمی کنند 

که برای مصارف بهداشتی و 
ساختمانی، کارواش ها، آب یاری 
فضای سبز و ... استفاده شود؟ به 

این ترتیب تا ۸۰ درصد مصرف 
آب کاهش می یابد و فشار به 

منابع آب و سدها وارد نمی شود و 
فرونشست هم اتفاق نمی افتد

برنامه ریشه ای برای حل مشکل 
آب در دستور کار دولت مشاهده 

نمی شود و دولت همیشه در 
تنگناها فقط به مردم رو می کند و 
از مردم می خواهد تا صرفه جویی 

کنند. مردم هم دیگر گوششان 
بدهکار این حرف ها نیست زیرا 
دولت سرمایه اجتماعی خود را 

سوزانده است

دولت تا زمانی که اعلام نکند یک 
برنامه کوتاه مدت، میان مدت یا 

نهایتا 5 ساله، برای حل مشکلات 
دارد و مردم را امیدوار کند که 

درایتی در سامانه مدیریتی 
کشور در حوزه آب وجود دارد، 

نمی تواند امیدوار باشد که مردم 
با آن همراهی کنند


